
Szeged feladatai 
a számítógép-
programban 
Dr. Csákány Béla rektor-
helyettes, a matematikus 
képzés fejlesztéséről 

Népgazdaságunk következő ötéves 
tervének Igen Jelentős része lesz az 
úgynevezett „számítógép-program". 
Eszerint 1978-re a Jelenleginek közel 
hétszeresére — mintegy ötszázra — 
ÍOK emelkedni az országban működő 
elektronikus számítógépek száma. Ezek 
üzemeltetéséhez, irányításához minél 
előbb megfelelő szakember gárdát kell 
képezni. A számítástechnikai szakem-
berek képzésének p rogramjára vonat-
kozó Irányelveket a közelmúltban dol-
gozta ki a Művelődésügyi Miniszté-
rium. Ennek a programnak a kereté-
ben a magyar oktatási Intézmények-
ben a most Induló ötéves tervben több-
száz millió forintot fordítunk arra, 
hogv az oktatás minden szintjén a ta-
nulók és hallgatók az elektronikus 
számítógépekkel kapcsolatos alapvető 
ismereteket, illetve számítástechnikai 
ismereteket elsaját í tsák. Ezen a téren 
rendkívül jelentős feladatok hárulnak 
tudományegyetemünkre is. E felada-
tokról, u velük kapcsolatos problémák-
ról kértünk felvilágosítást dr. Csákány 
Bélától, a JATE rektorhelyettesétől. 

— A szegedi szakmatematikus kép-
zésnek hagyományai, vannak, amelyek 
nyilván köteleznek. Milyen volt eddig 
nálunk a számítástechnikai oktatás, 
milyen alapokra építünk? 

— Egyetemünkön 1096 óta folyik 
számítástechnikai oktatás, de eleinte 
csak egy-két hallgató szakosodott erre 
n területre. 19H2-lg az volt a rendszer, 
hogy csak matematika-fizika tanári 
szakra vet tünk fel hallgatókat, akik 
közül a legkiválóbbak két év után ma-
temat ikára szakosodtak. Ok még mate-
matika tanári képesítést kaptak, de lé-
nyegében már programtervező mate-
matikusok voltak. Az 1968'67-es tan-
évben végzettek között voltak az első 
olyan hallgatóink, akik már nem ma-
tematikai tanár i tanulmányokat foly-
tattak, és szakmatematikusi képesítést 
kaptak. Ezek a szakmatematikus hall-
gatók szakdolgozat helyett a mérnö-
kökéhez hasonló diplomamunkát készí-
tettek, amely egy-egy a gyakorlatban 
más tudományágakban jelentkező 
probléma matematikai modelljének 
felállításából, a rá vonatkozó számoló-
gépi program elkészítéséből, gépen való 
lefuttatásából, valamint a gép által 
adott eredmények értékeléséből állt. 
19ö3-tól megindult a közvetlen beisko-
lázás és IBOB-re a szakmatematikusnak 
felvett hallgatók száma 25 főre nőtt. 
1970-ben az országos számítástechni-
kai programból adódó szükségleteket 
látva egyetemünk vezetősége kérte a 
Művelődésügyi Minisztériumot, hogy a 
beiskolázási keretszámot 80 főre emel-
je. Meg kell Jegyezni, hogy a javaslat 
kissé merész volt, mert nem tudhat-
tuk, hogy lesz-e megfelelő számú al-
kalmas jelentkező. Annak érdekében, 
hogy legyen, egyetemünk széleskörű 
propagandát folytatott. Ennek Illuszt-
rálására példaként elég talán csakany-
nyit megemlíteni, hogy részletes tájé-
koztatókat küldtünk a nálunk folyó 
szakmatematikus képzésről szerte az 
országba szinte valamennyi olyan kö-
zépiskolásnak, aki valamilyen mate-
matikai versenyen sikeresen szerepelt. 

— Tudomásunk szerint számítástech-
nikai szakembereink közvetlenül is 

részt vettek a matematikus képzés re-
formjának előkészítésében. 

— Kibernetikai Labora tór iumunk ve-
zetői valóban személyesen ls részt vet-
tek a minisztérium azon speciális ope-
ratív bizottságainak munkájában, ame-
lyek a programot kidolgozták. Dr. Kal-
már László akadémikus az Országos 
Műszaki Fejlesztési Bizottságnak ls 
tagja. Szakembereink a Központi Népi 
Ellenőrző Bizottság felkérésére tanul-
mányt készítettek az elektronikus szá-
mítógépek kompatibilitásáról. Azaz 
részt ve t tek abban a vizsgálódásban, 
amely arra irónyult, hogy a számító-
géppark feilesztése során hogyan lehet 
leggazdaságosabban felszerelni az or-
H/.ág Ipari üzemelt elektronikus szá-
mológépekkel. 

— A számítástechnikai szakember-
képzésben melyek a közel iövő legfon-
tosabb feladatai a József Attila Tudo-
mányegyetemen 7 

— Ezen a területen eddig is éleniá-
ró helyet foglaltunk el az ország tu-
dományegyetemei között. Ezt valószí-
nűleg meg is tar t luk, hiszen a tervek-
nek megfelelően 1972-ben a mí egyete-
münk egy R—40-es tínusú nagytelje-
sítményű számitórjévet kap, a kénzen-
dö mntematikusok száma pedig évente 
100 főre fut fel. Fzzel kapcsolatosan 
az egvlk legégetőbb gondunk, hoav 
mecfelelő elhelvezést nverjenek mind-
azok az oktatási egvséaek — különö-
sen a Kibernetikai Lnbörntórltim — 
amelvek a hallwatAnABot k*nezik. Ter-
mészetesen a több hnlleatóhoz meafe-
lelően több oktató is kell. Annál is 
Inkább mert nemcsak n fptsfifnkií S7.á-
mítAste.-hnlka1 szakemberek kíhzésé-

kell részt vennftbk hanem kö^ép-
' ••.borokét oAlfWul nro'fomnT'Mriit 
— 1« kell k*r~»ntlnV Itt is meg 
kell jegyeznem, hogy minél előbb meg 

kell ta lá lnunk a módokat a r ra is, hogy 
formálisan is — például tudományos 
minősítésekkel is — kifejeződjék ki-
bernetikusaink munkájának erkölcsi 
megbecsülése. Arra is kell töreked-
nünk, hogy az egyetemünkön végzők 
közül azok, akiknek a szakterületén 
jelentkezik a számítástechnika jelentő-
sége már az egyetemi évek alatt meg-
szerezhessék az alapvető képzettséget. 
Fokozatosan meg kell szerveznünk, 
hogy az egyetemi matematikai képzés-
ben részesülő hallgatók — például a 
fizikusok, biológusok, vegyészek ls — 
kötelező Jelleggel alapvető számítás-
technikai ismereteket szerezzenek. A 
közeljövőben szükség lesz a csak kö-
zépiskolai matematikai képzettséggel 
rendelkező hallgatók számára számí-
tástechnikai speciálkollégiumok indí-
tása. A korunkban lejátszódó tudomá-
nyos technikai forradalom, melynek 
eredményeként az ember lényegesen 
meg tudja növelni saját szellemi ere-
jét, kívánatossá teszi minden egyete-
met végzett ember számára a számí-
tástechnika területén való általános 
tájékozódás megszerzését. 

A szegedi 
meteor o'ógu-
sok ünnepe 

A Magyar Meteorológiai Társaság 
Szegedi Csoportja a szegedi meteoroló-
giai észlelések megkezdésének 100 éves 
évfordulója alkalmából december 1-én 
az Ady téri épület TTK előadótermé-
ben ünnepi előadói ülést rendezett. Dr. 
Wagner Richárd egyetemi tanár meg-
nyitó szaval után dr. Béli Béla a Ma-
gyar Tudományos Akadémia levelező 
tagja mondott ünnepi beszédet. A ju-
bileum alkalmából a Magyar Meteoro-
lógiai Társaság Elnöksége nevében kö-
szöntötte a szegedi csoportot, majd a 
tudomány ág fejlődése szempontjából 
értékelte az elmúlt száz év jelentfisé-
gét. A meteorológia tudományának 
fejlődésében a mezőgazdaság, a köz-
lekedés, a technika eredményeinek ha-
tása mellett hangsúlyozta a megfi-
gyelő és észlelő állomások hálózatának 
óriási jelentfisógét, mint olyan bázisét, 
amelyre a meteorológia gyors fejlődése 
során mindig támaszkodott és támasz-
kodhat is. 

— Az elmúlt száz év óta a szegedi 
állomás — mondotta — az európai, 
majd az egész világra kiterjedő háló-
zatnak értékes láncszeme. Adatai ott 
vannak minden ország naponta több-
ször készülő időjárási térképén. A re-
pülés fejlődésével a szegedi állomás 
programja is jelentősen bővült. A sze-
gedi egyetem évtizedeken át otthont 
biztosított a Meteorológiai Intézet fel-
fejlesztett állomásának, amely később 
az Országos Meteorológiai Szolgálat új 
rádiószonda állomásán rangos magas-
légköri obszervatórlummő vált. Szege-
den folytak 1925—31 között dr. Hílle 
Alfréd egyetemi magántanár irányítá-
sával és az egyetem fiatal hallgatójá-
nak, majd tanársegédének Wagner 
Rlchardnak részvételével az elsfi ma-
gyarországi repülőgépes aerolóttlai mé-
rések. Itt kezdte meg Wágner Richárd 
negyven évvel ezplött a pllotléggöm-
bök alkalmazásával a maaassáal mé-
réseket, amelyek budapesti mérések-
kel társulva lehetővé tették a megvár 
medence szélviszonyainak három di-
menziós kutatását. 

A szegedi csoport országos és nem-
zetközi rangja mellett a szónok egy 
másik, népgazdaságunk szempontjából 
igen jelentős tényezőt is hangsúlyozott, 
miszerint szegedi adatsorokkal ismer-
ték meg és írják le Magyarország ég-
hajlatát, ezek tárják fel az éghajlati 
energiákat, a mezőgazdaság, a közle-
kedés, az üdülés a klimatikus gyógyá-
szat természetadta lehetőségeit. A to-
vábbiakban az éghajlati állomás je-
lentőségeiről, az urbanizáció előretö-
réséből adódó fontos feladatairól be-
szélt. 

Wagner professzor négy évtizedes 
munkája nyomán kialakult s ma már 
külföldön ls Jól ismert és gyakran fel-
keresett szegedi iskola, az Acta Cli-
matológica publikációi biztosítékot nyúj-
tanak arra, hogy az egyetemi állo-
más adatsora, az urbanizáció éghajlati 
témája szakszerű feldolgozásban segít-
séget nyújtson Szeged város fejlesztési 
terveihez. 

Az ünnepi beszéd után dr. Nóvák 
Akos, a JATE Egyetemi Könyvtárának 
osztályvezetője A szegedi meteoroló-
giai észlelések története címmel tar-
tott előadást. Ezt követően az Orszá-
gos Meteorológiai Szolgálat nevében 
dr. Szakálly József az MMT főtitkára, 
az ELTE Meteorológiai Tanszékének 
nevében dr. Dobosi Zoltán egyetemi 
tanár, dr. Péczely György a Központi 
Aerológiai Intézet helyettes igazgatója, 
az egyetem egykori hallgatója köszön-
tötte az évforduló alkalmából a sze-
gedi csoportot ós vezetőit. Dr. Hílle 
Alfréd a földrajztudományok kandidá-
tusa, az egyetem volt magántanára le-
vélben fejezte kl köszöntését ép Jó-
kívánságait. 

Az ünnepi előadói ülés Wagner Ri-
chárd professzornak mikroklíma kuta-
tásairól szóló előadásával, Illetve dr. 
Boros József tanársegédnek a bükki 
mikroklíma kutatásról készült 
jének levetítésével zárult. 

/ 
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Gondolatok 
a közéletiségről 

Hosszú Ideje foglalkoztat a közéleti-
ség problémaköre. Különösen annak, 
az egyetemi és főiskolai hallgatókra 
jellemző vonásai. 

A beszélgetések, viták során — és 
ebben az írásban is — végsősoron két 
lehetőség kínálkozik: erősíteni a témát 
elvi, elméleti oldalról — általánosság-
ban, vagy konkrétumokkal tűzdelve 
töprengeni a szükségesség és előrelé-
pés lehetőségein. Ügy gondolom hasz-
nosabb e cikkben is Inkább az utóbbi-
val foglalkozni. A téma elméleti, elvi 
oldala ugyanig világos, egyértelmű. Azt 
kell belőle érteni, hogy a közéletlség 
a társadalom Igénye az egyénnel szem-
ben és nem fordítva. 

Vit,atkoM>m azokkal, akik azt vall-
ják, hogy a* hallgatók közéleti lehető-
ségei, éppen tanulói, „félkész" mivol-
tukból következően szűkek, behatárol-
tak. Ellenkezőleg, számtalan példa ls 
Igazolja, hogy a hallgatói évek alatt a 
társadalmi, közéleti tevékenység lehe-
tőségei gazdagabbak, mint a végzés 
után. 

| 

A közéleti munka rangja 
A hallgatók közéleti tevékenységé-

nek értékelése, rangla sem egységes. 
Némelykor nehézkesen ismernek el tél-
ies értékű társadalmi munkaként je-
lentős szakmai, vagy más jellegű köz-

Százötven ¿ve született 
Engels Frigyes 

1970. az emlékezések éve. Valameny-
nyi nevezetes dátum a nemzetközi 
munkásmozgalom történetéhez kapcso-
lódik: huszonöt éve szabadult fel ha-
zánk, száz éve született Lenin és a 
napokban emlékezünk meg a tudós 
forradalmár Engels Frigyes születésé-
nek százötvenedik évfordulójáról. 

Az alábbi néhány sorban, mivel a 
jelzők halmozásával nem akarluk sér-
teni a nagy forradalmár emlékét, azt 
idéznénk ami a máról jut eszünkbe 
Engelst Idézve emlékezetünkbe. (Az 
igazán nagyokat sohasem kell aktuali-
zálni, mert mindig aktuálisak, hiszen 
ebben áll nagyságuk). 

Engels kétségtelenül nem alkotott 
olvan monumentális művet, mint a 
Tőke. Am ez egyáltalán nem ktseb-
bítl érdemeit. „Engels rendszerint csak 
egy-egy polémia szükségleteinek hatá-
sára mélvítette el nézeteit elméleti ta-
nulmányokkal. „(A. CornuV Eev llven 
harc szülötte a ra^votó Ant!-rwihr|ne 
ts. ÉWe véee felé Ennelsnek a kibon-
takozó. maid egvre Inkább rnessTilár-
duló revlzlonlzmussnl kellett ha^mlnla 
Harcolt a marxizmus meahnnritsít/il el-
len é* harcolt szírt. hoav a munkás-
mozonlom v(tA"»"«<tn lAssqnnk «» 
elméleti VérH*»«vh»>n ¿s bnefv min-
dl<t szem e1*tt tartsAk. hn«rv r szoci-
alizmus. amióta tt'dnmAnnvA vált 
megköveteli, hostv tu^ománvként is 
VWrék. azaz, hOTV tnhtilmAnvrvrrAk " 
Ttt má r n m-^b^n voefvnnk Ovrirs»" 
vAlt^TíS vIlArfiif^k^qn snknr» alrn 

a marxizmust. Olvasni kell Engelst és 

a klasszikusokat, hogy adpkvátan tud-
juk korunk valóságát felfogni. A 
s z e l l e m é t és ne a b e t ű j é t tart-
suk fontosnak. A szelleme pedig mo-
dern! Tehát nincs mit modernizálni, 
ám ez nem lelenti a marxizmus tel-
lesebhé tételéről való lemondást. Esvik 
levelében írta Fnaels: ne tulaj-
donítson minden eaves szónak lelen-
tőséget, hanem tartsa szem előtt az 
ttssWüsaést," 

Olvassuk gondolkodva Engelst és a 
klasszikusokat. 

N. L. 

TV/nFOP**T <b?T77i5«5 A TU-
DOMÁNYEGYETEMEN 

A szegedi egyetemek és faiskolák 
m»r»hmu«—leninizmus tanszéket és H7 
MSZM'3 Csongrád mesvel OktntAsI 
TanzontrtsAan Wn"í»1s *7Íllet<'«*nek 1B0 
évforriulóla alkalmAbA! „mléklllAst ren-
dezett az e<jv»t»m»k trfWwvnti nulAlA-
bnn H»oom>v»r S-An íW**'fWt. A* em-
UkdlAsen dr. MArfn Ferenc HkoHA. 
rnlkus. az M ' f M P KB toelfl. n TATF 
rektora mnnrtntt Itnnunl rr>e»nvltót, F»-
"tAn dr. Wnriír»' h 

dr. M11M T aHtimV-tiunnV rfr. 
nl HZ ívr^^s/fo rsonwrArl 
rnAfVAl Ok+o + Asl TíínzrfoMaAffq tanszék-
vezet* tnnArrtriqlr. n fllrwőfl«! tll^nmá-
""nk ós rfr Vnrnri 

' -""HHStusAnak előadásai 
hangzottak el. 

életi tevékenységet. Pedig látni kelle-
ne már végre, hogy a hallgatóként vég-
zett közéleti munka nem valamiféle 
próbamunka, hanem teljes, — ha sza-
bad úgy fogalmazni — felnőtt értékű 
társadalmi munka. Ebből követke-
zően akkor hasznos igazán, ha a hall-
gató az egyetemi, főiskolai évek alatt 
olyan területen végez társadalmi mun-
kát, amelyet, mint diplomás a mun-
kahelyén, vagy környezetében ls szí-
vesen végez majd. 

Sajnos az a tapasztalat, hogy a hall-
gatók jelentős része nem végez tuda-
tos, perspektivikus Igényű közéleti 
munkát. A társadalmi Igény viszont a 
munkahelyen, környezetében gyakran 
nagyon határozottan jelentkezik. így 
jogosnak tűnik az a kérdés, hogy le-
het-e az egyetemen, főiskolán kőtele-
zővé tenni a társadalmi, közéleti mun-
kát, mint a felkészülés egyik terüle-
tét? Nehéz egyértelmű választ adni. 
Talán egynémely vonatkozásban fel-
tétlenül Igen. Ügy gondolom a hang-
súly azonban nem a kötelezőn van. A 
hallgatóban azt a folyamatot kell — 
neveléssel, személyes példával, tevé-
kenységi lehetőségek biztosításával — 
elindítani, amely a kezdeti kedvet tar-
tós belső Igénnyé duzzasztja. 

Mindenki, aki ezen munkálkodik 
tudja, érzi, hogy ez talán a legnehe-
zebb. A probléma lényege — úgy ér-
zem — abból ered, hogy a hallgatók 
közül Jónéhányan nem érzik annak 
jelentőségét, hogv ők egyetemi, főisko-
lai hallgatók. Ügy tűnik nincsenek 
tisztában a hallgatói mivoltukból kö-
vetkező elvárásokkal, a kötelességek-
kel. A felvétel után mintha csökken-
ne a felvétel előtt tapasztalható oly 
nagy lendület, mintha túlságosan is 
megbújnának a tanulmányi köteles-
ségek tankönyvhegyei mögött. Termé-
szetes, hogy elsődleges kötelesség a ta-
nulás, de nem egyetlen kötelesség! 

És a lehetőségek? 
Ügy fogalmaztam néhány sorral 

előbb, hogy szélesek a hallgatók tár-
sadalmi, közéleti tevékenységi lehető-
ségei. Érdemes ezek közül néhányat 
boncolgatni. Elsősorban azokat, ame-
lyek egy-egy intézmény falain kívül 
is végezhetők. Munkálkodnunk kell 
azon, hogy a városban tanuló, élő 
egyetemi és főiskolai hallgatók job-
ban megismerjék egymás életét, mun-
káját, Es Itt valamennyi szegedi fel-
sőoktatási Intézményről szó van. Ke-
resnünk kell annak lehetőségeit is. 
hogy városunk felsőoktatási intézmé-
nyeinek hallgatói közelebb kerüljenek 
a város lakosságához. Ezzel összefüg-
gésben például konkretizálnunk kell 
az egyetemi és főiskolai napok tar-
talmi és formai céljait — jelentős to-
vábblépési igénnyel, valamennyi sze-
gedi intézmény bevonásával. Az Itt ta-
nuló ötezer hallgató, de úayhlszem a 
város számára ls lényeg) kérdés a vá-
roshoztartozás érzésének erősítése. 

A hallgatók egy-egy csoportja eddig 
is végzett nagyon értékes közéleti 
munkát: a főiskolások a gyermekkli-
nikán korrepetáltak, az orvoshallgatók 
az ápolónőhíányt igyekeztek pótolni, a 
gyógyszerészek az influenza járvány 
idején a gyógyszerellátásban serény-
kedtek, a házipatikákban teremtettek 
rendet, a tudományegyetem hallgatói 
példamutatóan segítették a fizikai dol-
gozó szülők tehetséges gyermekeinek 
tanulmányi felkészítését, kollégiumok-
ban Idegennyelvi klubokat vezettek, a 
zeneművészeti főiskola hallgatói tema-
tikus hangversenyeket, meghívásos fel-
lépéseket rendeztek, az élelmiszeripari 
hallgatók a városi élelmiszerkutatás-
ban vettek részt. 

Mind tiszteletet és elismerést érdem-
lő munkák, de a lehetőségek ennél, 
mind számban, mind tartalomban lé-
nyegesen tágabbak: pl. az egyre gya-
rapodó üzemi, iskolai KISZ klubok po-
litikai, kulturális, ismeretterjesztő 
programjainak segítése (jogászok, fő-
iskolások, medikusok, gyógyszerészek, 
zenészek). Bekapcsolódás egyes városi 
kutatási programokba. A tanárszako-
sok esetében az úttörő csapatok, kö-
zépiskolai KISZ szervezetek tevékeny-
ségének mélyebb, gyakorlatibb megis-
merése, hogy majd tanárként ne le-
gyen „újdonság" ez a terület sem. 

Űgy tűnik érdemes lenne életre hív-
ni az Igények felmérésére egy munka-
csoportot valamennyi szegedi felsőok-
tatási intézmény KISZ vezetőségeinek 
megbízottéiból. Nem elégedhetünk 
meg azzal, hogy — mint hallani né-
ha — ml szívesen mennénk, de nem 
hívtak! 

Ügy gondolom, hogy e tevékenység 
kiszélesítésével a hallgatók KISZ tevé-
kenységének sajátos, érdekes, hatéko-
nyabb formált ls megteremthetnénk, 
amely minden bizonnyal erősítené, az 
alapszervezeti KISZ tevékenységet ls. 

És a diploma megszerzése után? 
A diplomással szembeni elsődleges 

társadalmi Igény, hogy tudását ne 
őrizze magában, segítse azzal környe-
zete Ismeretanyagának gazdagodását, a 
tudás iránti igény felkeltését. A fiatal 
diplomás megbecsülését csupán a dip-
loma csak nagyon rövid Ideig biztosít-
ja. Tartós tiszteletet csak emberség-
gel, Jó szakmai és szívesen végzett tár-
sadalmi, közéleti munkával lehet ki-
vívni, amelyhez pótolhatatlan gyakor-
lati éfi pszichikai segítséget ad a hall-
gatói évek alatt végzett ilyenirányú 
munka tap-'-'^lata. 

DR. MÉSZÁROS DEZSŐ 


